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آرمان ملی : همزمان با اوج گیری تغییرات اقلیمی و تشدید 
بحران آب، تحلیل ها نسبت به انتقال آب خلیج فارس و دریای 
عمان به برخی از استان هایی که با بحران کم آبی مواجه هستند، 
رنگ جدیدی گرفته و کارشناسان مخالف اجرای این پروژه از 
راز های سر به مهری پرده برداشــته اند که اجرایی شدن این 
طرح را با اما و اگر هایی همراه کرده است. استفاده از تکنولوژی 
شیرین سازی آب دریا و انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان 
به فلات مرکزی  یا شهرهایی مانند اصفهان و کرمان به عنوان 
نخستین راهکارهایی بود که از ســوی مسئولان وقت مطرح 
شد اما این پروژه از همان ابتدا با واکنش های مختلفی از سوی 
طرفداران محیط زیست و فعالان صنعتی مواجه شد. طرفداران 
محیط زیســت بر این باورند که این طرح برابــر با برهم زدن 
موازنه های اکولوژیک طبیعت اســت و در برابر الزامات توسعه 
صنعتی در دنیای کنونی استقرار صنایع آب برَ در کنار آبِ دریاها 
و دیگر منابع آبی، راهکاری مناسب تر از انتقال آب دریا وجود 
دارد همچنین دیگر کارشناسان اقتصادی معتقدند که این طرح 
بسیار هزینه بر است و اعتبارات مالی زیادی را به هدر می دهد 
که تامین مالی آن از جیب بیت المال آن هم به بهای پرکردن 
جیب مافیای آب است و سود سرشاری را نصیب آنان می کند. 

  هشدار زیست محیطی به مسئولان 
محمدرضا محبوب فر کارشــناس انرژی های محیطی در 
گفت وگو با »آرمان ملی« گفت: انتقال آب خلیج فارس و دریای 
عمان به فلات مرکزی برخلاف شاخص های توسعه پایدار است 
و در حال حاضر انتقال آب بیــن حوضه ای به طور کلی مغایر با 
اصول محیط زیســت و توسعه پایدار اســت و این امر با وجود 
تغییرات اقلیمی مسلما هم در مبدا و هم در مقصد با آسیب های 

فراوانی به محیط زیست و اکوزیست منطقه وارد خواهد کرد. 
این کارشناس ضمن اشــاره به اینکه پروژه انتقال آب خلیج 
فارس و دریای عمان با وجود مخالفت های فراوان در حال حاضر 
در مرحله اجرا و احداث تونل و خط لوله گذاری قرار دارد گفت: 
عملیات اجرایی این پروژه آغاز شــده و ما باید در انتظار عواقب 
ناخوشایند آن باشیم و شرایط نامساعد و بحرانی آب، شاید ما را 
نیز همچون برخی از کشورهای دیگر ناچار به انتقال آب دریاها 
کند، اما در مورد ایران، اگر انتقال آب به شهرهای همجوار مانند 
سیستان و بلوچستان و یا خوزستان باشد قابل توجیه است، اما 
انتقال  آب خلیج فارس به فلات مرکزی و شهرهایی مانند کرمان 
و اصفهان با هزینه کردهای بسیار زیاد اصلا منطقی نیست و این 
امر علاوه بر اینکه اعتبار مالی بســیاری را به هدر می دهد، باعث 
تخریب محیط زیست نیز در آینده ای نه چندان دور خواهد شد.  
محبوب فر افزود: بررسی این اقدام جز خطای انسانی نتیجه ای 

ندارد که بیشتر به آن انتقال آب حوضه ای گفته می شود که امری 
ممنوع تلقی می گردد و با حمایت برخی از نهادها در حال اجراست 
و اجرای این پروژه تنها بارِ مالی فراوانی بر دوش مردم اســت که 
مســلما تامین مالی آن از جیبِ بیت المال  است. وی تنها پیامد 
اجرای این پروژه را تخریبِ زیست محیطی دانست که هم مبداء 
را و هم مقصد را نابود خواهد کرد.  او اظهار داشت: بحران کم آبی 
استان های فلات مرکزی را باید با ارائه راهکارهای منطقی و اصولی 
حل کرد نه با انجام پروژه هایی که از ابتدا تا انتها ضرر و زیان مالی 
و تخریب محیط زیست را به همراه دارد.  محبوب فر انتقال صنایع 
آب بر به نزدیک منابع آبی همچون دریای عمان و خلیج فارس، 
اصلاح سیستم کشاورزی و حذف کاشت محصولات آب برَ را از 
جمله راهکارهای موجود در مواجهه با کم آبی در فلات مرکزی 
خواند و گفت: فعالیت واحدهای اقتصادی و برخی از اقدامات در 
بخش کشاورزی باید از حالت افسارگسیخته خارج شود تا بتوان 
با اصلاح مطلوب در این حوزه نتایج خوبی را نیز شاهد باشیم.  او 
همچنین جایگزین کردن فعالیت های گردشگری در منطقه فلات 
مرکزی با توجه به پتانســیل خوب این مناطق را از جمله دیگر 

راهکارهای مناسب با بحران کم آبی در این مناطق اعلام کرد. 
  موافقان چه می گویند؟

روی دیگر ســکه موافقان این طرح هستند که معتقدند ابَرَ 
پروژه انتقال آب خلیج فارس گامی بزرگ در مســیر مقابله با 
بحران کمی آبی با پراکندگی جغرافیایی بســیار زیاد است و 
با وجود اختلاف نظرهای موجود اولین پروســه انتقال آب در 
ســال 91 به کویر کلید خورد که بر اســاس پیش بینی های 

صورت گرفته در این طرح 500 میلیون متر مکعب آب در سال 
از دریای خزر و یک میلیون متر مکعــب آب از دریای عمان و 
خلیج فارس در راســتای اجرای این فرآیند انتقال خواهد داد 
و مشکل کم آبی این اســتان ها را رفع خواهد کرد.  عطارزاده 
معاون وزیر نیرو دراین خصوص معتقد است: اجرای این طرح 
در تضاد با مسائل زیســت محیطی، اجتماعی نیست و هزینه 
آب اســتحصالی بین 15 تا 25 هزار ریــال در هر متر مکعب 
برآورده شــده و امید می رود که که بر اساس برنامه های پیش 
بینی شده این طرح اجرایی شود این درحالی است که انتقال 
آب خلیج فارس نیز با تمرکز بر ســه بخش طرح های برداشت 
و استفاده از آب دریا بدون نمک زدایی در استان های ساحلی 
برای مصارف آبزی پــروری و خنک کردن برج های نیروگاه ها، 
طرح های برداشت آب از دریا و نمک زدایی آن برای مصرف در 
استان های ساحلی و طرح های برداشت آب از دریا و نمک زدایی 
آن برای انتقال به استان های غیرساحلی اجرایی می شود و با 
توجه به قرار گرفتن ایران در منطقه ای خشک و نیمه خشک 
و پراکندگی جغرافیایی و جمعیتــی نامتوازن ناچار به اجرای 
انتقال آب دریا از مناطق پربهره به مناطق کم برخوردار کرده 
است. از سوی دیگر تکنولوژی های نوین و قرار گرفتن کشورمان 
در مسیر صنعتی شدن و الزام بر رفع نیازهای داخلی و حضور 
در بازارهای صادراتی به منظور رفع نیازهای داخلی و همچنین 
برقراری تعاملات جهانی و بهره وری بهینه از منابع داخلی در 
حوزه صنعت، اســتفاده معقولانه از منابع آبی داخلی کشور را 

برای ایران ضروری ساخته است. 

 بازار سرمایـــه 
 بورس سبزپوش شد 

بورس تهران مجددا وضعیت مناسبی 
پیــدا کرده اســت. البته هنوز مشــخص 
نیســت که این وضعیت برای چند هفته 
ادامه خواهد داشت یا اینکه به زودی روند 
منفی از سر گرفته می شود و فعلا وضعیت 
شــاخص های مختلف طوری اســت که 
می توان رشــد را برای بازار سهام متصور 
بود اما مهم این است که این رشد ادامه دار 
خواهد بود یا یک رشــد چنــد روزه اتفاق 
خواهد افتاد؟هفته گذشــته در روز شنبه 
وضعیت بورس در مقایسه با روزهای پیش 
از آن بســیار خوب بود و این هفته هم در 
روز شــنبه همین اتفــاق رخ داد و دیروز 
اتفاق مهمی که رخ داد، رشــد قابل توجه 
ارزش معاملات بود. در روز گذشته ارزش 
معاملات خرد بازار سهام با رشد بیش از 40 
درصدی به حــدود 2900 میلیارد تومان 
رسید. رشد ارزش معاملات نشان می دهد 
خریداران دوباره فعال شــده اند و حتی با 
وجود رشــد قیمتی که سهم ها داشته اند، 
دســت به خرید می زنند البتــه این اتفاق 
باید برای چند روز ادامه پیدا کند تا بتوان 
آن را ســیگنال قطعی بــرای رونق مجدد 
بورس دانست. طی چند هفته گذشته هم 
چند بار پیش آمده بود که ارزش معاملات 
رشــد پیدا کند اما دوباره با کاهش ارزش 
معاملات، سناریوی صعود بورس کم رنگ 
شد. حال باید دید تا پایان این هفته ارزش 
معاملات رشد متوالی خود را ثبت می کند 
یا دوباره به رقم های پایین تر نزول خواهد 
کرد.از طرفی روز گذشته دوباره ورود پول 
حقیقی ها به بازار اتفــاق افتاد. تزریق پول 
حقیقی ها به بازار نشان دهنده امیدواری 
اشخاص حقیقی به رشد بازار سهام است اما 
این شاخص هم باید مثل ارزش معاملات، 
ادامه دار باشــد تا بتوان اثرگــذاری آن را 
مشاهده کرد.دیروز هم شــاخص کل در 
ابتدای معاملات بازهم تحت تاثیر نمادهای 
خودرویی و بانکی افزایش بیش از ۳ هزار 
واحدی را تجربه کرد. با این وجود در ادامه 
شاهد فشــار فروش در این نمادها بودیم؛ 
در نهایت نیز معامــلات منفی گروه فلزات 
اساســی و کانه های فلزی منجر شــد که 
شــاخص کل امروز  را با کاهــش حدود 
۳٬44۷ واحدی به پایان ببرد و تا ارتفاع یک 
میلیون و 4۶۳ هزار واحدی عقب نشــینی 
کرد.فملی با ۷41، نــوری با ۶45، فولاد با 
5۶1 و فارس با 51۸ واحد بیشترین نقش 
را در کاهش دیروز شاخص کل داشتند. در 
نقطه مقابل شاراک با 4۳9، خساپا با 424 و 
وبانک با 40۳ واحد از افت بیش تر شاخص 
جلوگیری کردند و شاخص هم وزن هم با 
کاهش بیش از 4۳۷ واحدی همراه شد.به 
نظر می رسید که با نزدیک شدن به پایان 
ضرب الاجل اروپا برای پاسخ به متن نهایی 
توافق و عدم اظهار نظر رســمی از ســوی 
ایران، تردید در خصوص نهایی شدن برجام 
را در این دور از مذاکرات افزایش داده است. 
موضوعی که در گزارش روز گذشــته نیز 
بدان اشــاره شــده بود.روز گذشته بازهم 
ارزش معامــلات خرد بهبود پیــدا کرد و 
به بیش از ســه هزار میلیارد تومان رسید 
و با رقم ســه هزار و 111 میلیارد تومان، 
بیشــترین میزان طــی 21 روز معاملاتی 
گذشته ثبت شــد همچنین دیروز شاهد 
خروج 21۷ میلیارد تومــان پول حقیقی 
از بازار بودیم؛ تفارس با 24 میلیارد تومان 
بیش ترین خروج پول حقیقی را ثبت کرد 
و آریان با 2۳ و شستا با 22 میلیارد تومان 
در رتبه های بعدی خروج پول حقیقی قرار 
گرفتند و در نقطه مقابل ورنا با 1۸ میلیارد 
تومان بیشترین ورود پول حقیقی را ثبت 
کرد و پس از آن وبانک با 12 و فولاد با 10 
میلیارد تومان قرار داشتند و به طور کلی در 
بازار روز گذشته بیش از ۶۳ درصد نمادها 
خروج پول حقیقی را ثبــت کردند و تنها 
20 درصد نمادها شاهد ورود پول حقیقی 
بودند. در فرابورس نیز شــاخص کل این 
بازار با 59 واحد کاهش بــه رقم 19 هزار 
و 205 واحد دست یافت. در این بازار طی 
روز جاری 2 میلیارد و ۶44 میلیون سهم و 
اوراق مالی قابل معامله به ارزش بیش از 12 
هزار و 99۶ میلیارد تومان معامله شد که 9 
هزار و ۳90 میلیارد تومان ا این رقم ناشی از 
معاملات عملیات بازار باز بانک مرکزی بود. 
اصلی ترین نمادهای تأثیر گذار بر ارشد روز 
گذشته شاخص کل بورس تهران به ترتیب 
نمادهای »فملی« با ۷41 واحد، »نوری« با 
۶45 واحد و »فولاد« با 5۶1 واحد کاهش 
بودنــد در مقابل اما نمادهــای معاملاتی 
»شاراک« با 4۳9و احد، »خساپا« با 424 
واحد و »وبانک« بــا 40۳ واحد افزایش، 
بالاترین تأثیر مثبت را بر روی شاخص کل 

بورس تهران را به خود اختصاص دادند.
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   بانک تجارت در پاسخگویی 
رتبه برتر را کسب کرد

بانک تجارت در راســتای اجرای قانون انتشار و دسترسی 
آزاد به اطلاعات، رتبه برتر پاسخگویی را به خود اختصاص داد. 
به گزارش رویداد جدید به نقل از روابط عمومی بانک تجارت، 
کمیسیون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در گزارشی با اشاره به تاکید رئیس جمهور بر 
اجرای دقیق قانون انتشار و دسترســی آزاد به اطلاعات، رتبه 
بندی بانک ها و موسســات مالی، اعتباری متصل به ســامانه 
ملی انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات را اعلام کرده است. بر 
اساس داده های آماری و شاخص های سامانه، بانک تجارت در 
بازه زمانی چهار ماهه ســالجاری رتبه برتر را در زمان و درصد 

پاسخگویی به خود اختصاص داده است. 

 قیمت بیت کوین در محدوده قرمز 
در حال حاضر بازار رمزارزها شــاهد نوسانات جزئی بوده 
و اکنون بیت کوین در کانال 24 هــزار دلاری قرار دارد. در 
ساعات نخست معاملات روز یکشــنبه بازار رمزارزها شاهد 
اصلاح قیمت جزئی بوده و  اکثــر کوین ها در محدوده قرمز 
قرار دارند و ارزش بازار جهانی رمزارزهــا در حال حاضر 1. 
1۸ تریلیون دلار است که 0. 05 درصد افت را نسبت به روز 
گذشته نشان می دهد. همچنین حجم کل معاملات در طول 
24 ساعت گذشته 20. ۷9 درصد کاهش یافته و به 54. 24 
میلیارد دلار رسیده اســت و از طرفی، 10. 59 میلیون دلار 
موقعیت شــورت در معاملات آتی بیت کوین، در طول 24 
ساعت گذشــته لیکویید شده اســت. بیت کوین و اتریوم با 
اصلاح قیمت جزئی به ترتیب به قیمت 24 هزار و 5۷5 دلار و 
هزار و 991 دلار معامله می شوند با این حال، سایر رمزارزهای 
مشهور مانند دوج کوین، شــیبا اینو، ریپل و کاردانو شاهد 

افزایش قیمت بودند.

خبــــــر
  مصوبه حق مسکن کارگران چه شد؟ 

رئیس اتحادیه کارگران قــراردادی و پیمانی با بیان اینکه 
تا این لحظه ابلاغ رســمی در خصوص تایید مصوبه ۶50 هزار 
تومانی حق مسکن کارگران به تشــکل های کارگری صورت 
نگرفته است، گفت: در صورت نیاز به اصلاح و اصرار بر کاهش 
مبلغ حق مسکن، مصوبه باید مجددا به شورای عالی کار برگردد 
تا روال قانونی خود را طی کند. فتح ا... بیات، اظهار کرد: مبلغ 
حق مسکن در شورای عالی کار ۶50 هزار تومان تصویب شد و 
طبق روال هر ساله باید به تصویب هیات وزیران می رسید و پس 
از آن از اول فروردین ماه به کارگران پرداخت می شــد. امسال 
مصوبه به هیات وزیران رفت و پس از چند ماه چشم انتظاری 
کارگران به جای تصویب، 100 هزار تومان از آن کسر شد و به 
550 هزار تومان کاهش یافت. وی ادامــه داد: به دنبال ابلاغ 
مصوبه تغییر یافته، مجلس آن را ابطال کرد و بازگشت مصوبه 
به مبلغ ۶50 هزار تومان شــورای عالی کار را مدنظر قرار داد 
ولی متأســفانه تا این لحظه هیچ چیزی مبنی بر تایید مصوبه 
یا اصلاح آن به شورای عالی کار یا تشکل های رسمی کارگری 
اعلام نشده و دولت باید رسما ابلاغ کند که مصوبه حق مسکن 
۶50 هزار تومانی را تایید کرده یا بر اصلاح آن پافشاری دارد.  
این مقام مسئول کارگری متذکر شد: امسال با دو بحث در حوزه 
کارگران و بازنشستگان روبه رو بودیم، یکی حق مسکن کارگران 
مشمول قانون کار و یکی افزایش ســایر سطوح بازنشستگان 
تامین اجتماعی که همچنان به نتیجه نرســیده اســت لذا از 
وزارت کار و ســازمان تامین اجتماعی تقاضا داریم با توجه به 
اینکه مصوبه خارج از چارچوب قانونی نبوده اســت مطالبات 
کارگران و بازنشستگان در این شــرایط اقتصادی را پرداخت 
کنند.  بیات ابلاغ رسمی و هرچه سریع تر مصوبه حق مسکن 
کارگران را خواستار شد و افزود: افزایش حقوق ها سالی یکبار 
مصوب می شود در حالی که طی یکسال با تغییر چندباره قیمت 
کالاهای مصرفی روبه رو هستیم لذا شایسته نیست در شرایطی 
که با کاهش قدرت خرید طبقات محــروم مواجهیم، موضوع 
حق مسکن کارگران و افزایش حقوق بازنشستگان بلاتکلیف 
بماند.  وی گفت: تا این لحظه تشکل های کارگری و شوراهای 
اسلامی کار از این مســاله که مصوبه حق مسکن بعد از ابطال 
توسط مجلس در چه وضعیتی است اطلاعی ندارند و مشخص 
نیست که مصوبه تایید شده یا نظر دولت اصلاح مجدد آن است 
ولی در صورت نیاز به اصلاح دولت باید مصوبه را به شورای عالی 
کار برگرداند تا روال قانونی خود را طــی کند.  رئیس اتحادیه 
کارگران قراردادی و پیمانی افزود: نظر تشکل های کارگری این 
است که با توجه به آنکه مصوبه حق مسکن ۶50 هزار تومانی 
حاصل تصمیم و توافق سه جانبه نمایندگان کارگر و کارفرما و 
دولت در شورای عالی کار بوده باید به مصوبه احترام گذاشت و 
سر تعهد باقی ماند ولی اگر نیاز به کاهش رقم حق مسکن باشد 
باید مجددا به شورای عالی کار برگردد تا شرکای اجتماعی در 

جریان امر قرار گیرند که تاکنون چنین اتفاقی نیفتاده است. 

شرایط جدید دریافت مزایای بازنشستگی
شرایط دریافت مزایای بازنشستگی برای افرادی که کسری 
سنوات دارند، مشخص شــد. نمایندگان در نشست علنی روز 
گذشته مجلس شورای اسلامی با الحاق یک تبصره به ماده ۶ 
طرح نقل و انتقال سوابق بیمه یا بازنشستگی بین صندوق های 
بازنشســتگی، موافقت کردند که براســاس آن در صورتی که 
سابقه پرداخت حق بیمه فرد بازنشسته بیشتر از 5 سال و کمتر 
از 10 سال باشد، بیمه شده می تواند با پرداخت کسری ماه ها و 
یا سنوات تا 10 سال به نرخ روز از مزایای حقوق و یا مستمری 

بازنشستگی استفاده نماید. 

  »آرمان ملی«  پیدا و پنهان پیامدهای انتقال آب به فلات مرکزی را بررسی می کند؛

رازهای ابرپروژه انتقال آب خلیج فارس!

آرمان ملی : بعد از سخت شدن شرایط فروش آپارتمان های 
اجاره ای به دلیل مقاومت ســاکنان فعلی اکنون مشخص شده 
برخی موجران بــرای دور زدن محدودیت هــای مصوبه دولت، 
بدون اطلاع مســتاجرها اقدام به فروش واحد مســکونی تحت 
ســکونت آنها می کنند و این حرکت سه مســاله برای مستاجر 
فعلی و خریدار جدید ایجاد می کنــد بدون آنکه هدف اصلی که 
همان تنظیم اجاره بهاست محقق شود.  برخی موجران برای دور 
زدن محدودیت های مصوبه دولت، بدون اطلاع مستاجرها اقدام 
به فروش واحد مسکونی تحت ســکونت آنها می کنند به طوری 
که در تازه ترین بررســی میدانی از وضعیت بازار اجاره بها پس از 
گذشت نزدیک به دو ماه از آغاز اجرای مصوبه »تمدید خودکار 
قراردادهای اجاره با ســقف افزایش 25 درصدی نسبت به سال 
گذشته« حکایت از رواج پدیده مساله ساز جدید برای مستاجرها 
دارد. در هفته های اخیر گروهی از مستاجرها با فروش آپارتمان 
اجاری توســط مالک، آن هم بدون اطلاع قبلی مستاجر روبه رو 
شده اند؛ موضوعی که به ســردرگمی مستاجرها درباره وضعیت 
سکونت یک ســال پیش روی آنها دامن زده است.  پیش تر نیز 
گزارش هایی مبنی بــر اینکه مصوبه تمدید خودکار با ســقف 
افزایش مشخص اجاره بها نتوانسته به نتیجه مطلوب برسد، در 
آمارهای رسمی منتشر شده بود. بر اساس گزارش بانک مرکزی، 
در تیر ماه میانگین رشد اجاره بها در تهران حدود 4۸ درصد بود 
و این در حالی اســت که سقف رشــد پیش بینی شده برای این 
کلانشــهر در مصوبه تنظیم بازار اجاره مسکن، 25 درصد است. 
به این ترتیب مصوبه مذکور طبق آمار موثق نتوانســت حداقل 
در نخستین ماه اجرا تاثیر مثبتی بر کنترل اجاره بها حداقل در 
پایتخت داشته باشد و آمارهای رسمی حکایت از عبور از سقف 
دولتی اعلام شده برای رشد اجاره مسکن دارد. اما این تنها نتیجه 
اجرای مصوبه مذکور در تابستان امسال نیست. پیش تر دو عارضه 
اجرای مصوبه تمدید خودکار قراردادهای اجاره در بازار مسکن 
رصد و معرفی شده بود که یکی به شکل کاهش فایل های اجاره به 
دلیل عدم تمایل مالکان به حضور در بازار اجاره بها و مواجه شدن 
با دردسرهای احتمالی آن مشهود شده بود و عارضه دوم نیز ناظر 
بر افزایش تعداد خانه های غیرقابل فروش به دلیل عدم همکاری 
مستاجرها برای بازدید از املاک بود. اما اکنون در پی این عارضه 
ثانویه، موضوع دیگری نیز در بازار مسکن مساله ساز شده که گویا 
نقش مهره بعدی دومینوی دردسرساز برای مستاجرها را دارد؛ 
این عارضه به شکل »فروش آپارتمان با مستاجر« آن هم عمدتا 

بدون اطلاع قبلی مستاجر ســاکن در ملک مورد معامله مشهود 
شــده اســت. مصوبه تنظیم بازار اجاره بها با پیش بینی »تمدید 
خودکار قراردادهای اجاره با سقف رشد اجاره بها مبتنی بر نرخ های 
مشخص« از ابتدای تابستان امسال اجرا شد. هدف سیاستگذار 
بخش مسکن حمایت از مستاجرها در برابر تلاطم بازار اجاره بها 
بود و به همین خاطر سقف رشد 25 درصدی اجاره بها در تهران و 
20 درصدی در سایر نقاط شهری برای تمدید قراردادهایی که در 
سالجاری سررسید می شود را در بسته سیاستی تنظیم بازار اجاره 
مسکن که در آخرین روزهای خرداد به تصویب رسید، گنجاند. بر 
اساس این مصوبه، امسال نیازی به مراجعه مستاجرها به بنگاه های 
ملکی برای تمدید قراردادهای اجاره نبوده و این قراردادها به طور 
خودکار با میزان تغییراتی که به شکل »دستوری« تعیین شده، 
تمدید خواهد شد.  در واقع گروهی از موجرها با توجه به مداخله 
سیاستگذار در روابط مالک و مستاجر ترجیح داده اند به کلی از بازار 
اجاره خارج شوند و یک راه بی دردسر برای خروج نیز فروش ملک 
است. از طرفی یک تحقیق میدانی نشان داد در طول حدود دو ماه 
اخیر برخی مستاجرها با توجه به مصوبه حمایتی دولت، در مواجهه 
با درخواست بازدید از ملک همکاری لازم را با مالک نداشته و از 
همراهی با وی سر باز زدند. تحقیق از واسطه های ملکی و گفت وگو 
با طرفین معاملات اجاره نشان می دهد هرچند دردسرهای طرح 
دعوای حقوقی میان مالک و مستاجر در خصوص تمدید خودکار 
قراردادها با نرخ دستوری سبب شده تعداد زیادی از مستاجران 
به رشد به مراتب بیشتر از آنچه سیاستگذار بخش مسکن اعلام 
کرده، تن دهند و با موجر بر ســر افزایش بیشــتر از 25 درصد 
اجاره بها توافق کنند، اما در عین حال گروهی از مستاجرها نیز به 
پشتوانه حمایت حقوقی از آنها برای سکونت یک سال پیش رو، از 
هرگونه همکاری با مالک خودداری می کنند. شکل رایج این عدم 
همکاری نیز در مواردی که موجــر قصد فروش آپارتمان را دارد، 
به شکل »نه« مستاجرها به درخواســت بازدید از ملک مشهود 
شــده بود. اکنون نیز پیامد این عدم همکاری مانند مهره بعدی 
دومینوی مسائل بازار اجاره بها آشکار شــده و آن رواج »فروش 
ملک با مستاجر« است. اگرچه فروش ملک همراه با مستاجر به 
خودی خود پدیده جدیدی در بازار مسکن به شمار نمی آید، اما 
آنچه این روزها در بازار مسکن »مساله ساز« شده، ضمیمه شدن 
مستاجر به ملک فروخته شده، بدون اطلاع قبلی مستاجر است. 
در هفته های اخیر برخی مستاجرها با تماس از سوی واسطه های 
ملکی روبه رو شــده و در جریان فروخته شدن واحدی که در آن 

سکونت دارند، قرار گرفته اند و این غافلگیری به سردرگمی آنها 
درباره تکلیف وضعیت سکونت خود در سالجاری دامن زده است. 
هرچند فروش ملک بدون بازدید خریدار، یک رخداد نادر در بازار 
مسکن به شمار می آید و خریداران مصرفی تقریبا هرگز حاضر به 
انجام چنین معامله ای نیستند، اما از سال ها قبل برخی خریداران 
سرمایه ای حاضر به انجام چنین معامله هایی بودند. البته این تمایل 
حتی در معامله گران غیرمصرفی و سرمایه ای نیز ناچیز است، اما 
در شرایطی که گروهی از مستاجرها حاضر به همکاری با موجران 
برای فروش نیستند، پاتک موجرها به این حربه مستاجران، توسل 
به معاملات با معدود متقاضیان خریدی است که حاضر به معامله 
بدون بازدید ملک و بسنده کردن به مشاهده عکس و فیلم از واحد 
هستند. این شکل از معاملات ملکی که اخیرا بیش از پیش رواج 
پیدا کرده، مستاجران ملک را با جنس متفاوت و تازه ای از مشکل 
روبه رو کرده است. نگرانی درباره وضعیت مبلغ ودیعه مستاجر که 
آن را به مالک قبلی پرداخت کرده بودند، یکی از مشکلات سه گانه 
شیوع این قبیل معاملات است. در واقع مستاجرها هنگامی که 
بدون اطلاع از قبل، با تماس واسطه ها از فروش ملک مورد سکونت 
خود مطلع می شوند، بیش و پیش از هر چیز نگران سرنوشت مبلغ 
ودیعه خود خواهند شد؛ به ویژه با توجه به اینکه اغلب قراردادهای 
اجاره به شکل غیررسمی و بعضا حتی بدون پشت نویسی تمدید 
می شود و عملا مســتاجر برای ارائه ســندی که اثبات کند چه 
مقدار ودیعه در اختیار موجر قبلی داشــته و برای پرداخت چه 
میزان اجاره ماهانه ای با وی توافق کرده بود، ممکن است با چالش 
روبه رو شود. دومین مساله ای که مستاجرها پس از اطلاع از معامله 
ملک مورد سکونت خود با آن مواجه می شوند، سردرگمی درباره 
وضعیت اقامت آنها در سالجاری است. آنها نمی دانند مالک جدید 
قصد ادامه اجاره داری را دارد و اگر این طور است، آیا با مبلغی که 
مورد توافق با موجر قبلی بوده، موافق هستند یا اینکه قصد دارند 
ملک را به مستاجر جدید یا با نرخ جدیدی به مستاجر قبلی واگذار 
کنند؟ ممکن است مالک قبلی سقف دستوری اجاره بها را رعایت 
کرده باشد، اما یک ماه بعد ملک خود را به انضمام قرارداد اجاره 
آن واگذار کرده باشد؛ در این صورت مساله سوم این است که آیا 
خریدار جدید مکلف به ادامه قرارداد قبلی است یا می تواند به آن 
پایان دهد؟ ررمصوبه تمدید خــودکار قراردادهای اجاره درباره 
تکلیف خریدار جدید آپارتمان های اجاری ابهام دارد و این ابهام 
مستاجرانی را که با ماجرای فروش بدون اطلاع ملکی که در آن 
اقامت دارند مواجه شده اند، سردرگم و نگران کرده است. حتی اگر 
این قبیل معاملات با اطلاع مستاجر انجام شود، باز هم دو مساله 
ابهام آنها درباره وضعیت اقامت و ابهام خریدار درباره تکلیف خود 
در قبال مستاجر مبتنی بر مصوبه بســته سیاستی تنظیم بازار 

اجاره به قوه خود باقی است. 

بحرانی جدید در بازار اجاره بها
بنگاههاچگونهمصوبهدولترادورمیزنند
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